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Fredag kl. 19.30 
0 Velkomst og sang  5 DF  
 
Dorte Fog bød velkommen.  
 
1.0 Protokol     
1.1 Fastsættelse af dagsorden B 5 JHK x 
 Eventuel optagelse af ekstra punkter. 

 
Punkt 2.19 udgik af dagsordenen og behandles på næste HB-møde.   
 
2.0 HB Dagsorden     
2.01 Temadebat om tro og forkyndelse i FDF D 120 JHK x 
 HB har en temadebat om tro og forkyndelse i FDF sammen med trosudvalget 

faciliteret af en konsulent fra Kirkefondet. 
 

JHK introducerede med kort at fortælle om processen og arbejdet, der havde været op til HB-
mødet og dagens drøftelse. Der er nedsat en arbejdsgruppe, hvor medlemmer fra trosudvalget 
og et par HB-medlemmer sidder med. Arbejdsgruppen har løbende onlinemøder og har haft 
drøftelser om tro og forkyndelse i FDF, og hvilke udfordringer de oplever hermed. Det blev 
pointeret, at det stadig er i en samtaleproces.  
 
Berit Weigand Berg fra Kirkefondet faciliterede debatten, som bl.a. tog udgangspunkt i børn og 
unges tilknytning til kirken og aktuel viden om børn og unge og tro. Hertil blev det drøftet, 
hvilke udfordringer folkekirken og de kristelige organisationer står overfor, og hvad man bør 
være opmærksom på, når man laver forkyndelse til børn og unge.  
 
En vigtig pointe var, at for at lederne kan blive bedre til at snakke om tro og tvivl både med 
børn og unge, skal de også øve sig i at gøre det med hinanden voksen til voksen. FDFs 
udfordring er måske at få faciliteret og levendegjort samtalen blandt lederne. Men hvis vi vil 
lykkes, må vi forsøge at brede den samtale ud blandt lederne i FDF.  
 
Arbejdsgruppen vil samle fælles op på temadebatten og med udgangspunkt i denne drøftelse 
arbejde videre med mulige indsatser. 
 
 
2.02 Oprettelse af et Kirkeforum i FDF B 10 JHK x 
 HB behandler oplæg til nedsættelse af et tværgående kirkeforum i FDF. 

 
JHK introducerede punktet og begrundelsen for ønsket om at nedsætte et kirkeforum.  
  
Kommentarer 
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- Det er en god ide, og fint det kommer nu i samspil med et nyt 
trosudvalgskommissorium. 

- Det blev drøftet hvorvidt kirkepolitik skulle være en del af arbejdet. Det blev nævnt, at 
afsnittet om, at man på et senere tidspunkt eventuelt kan overveje at formulere en 
egentlig kirke politik for FDF, måske skal væk.  

- Der var Ikke enighed omkring, at kirkepolitik skal ud – vi bliver nødt til at lade det være 
kirkepolitisk. Det vil klæde os, at vi overvejer og forholde os strategisk til kirkepolitik. 

- Det er vigtigt, at vi skal ramme bredt, når vi taler om kirkepolitik, så det skal gælde i 
begge poler.  

- Vi skal være kirkepolitiske, når det handler om børn og unge, men også når det handler 
om alle kirkelige retninger i folkekirken.   

- Der blev spurgt ind til, hvorfor det ikke bare er trosudvalget, som inviterer til debat i 
stedet for at nedsætte et kirkeforum? Det er stort at nedsætte et forum. Forhåbentligt 
har vi ikke altid brug for et forum for, at folk kan snakke sammen.  

- JHK nævner, at den ikke ligger helt godt i trosudvalget og deres arbejde, så det er en 
organisatorisk måde løse den udfordring og lægge ansvaret over på generalsekretæren.  

- Det blev drøftet, at det er vigtigt at tænke over sammensætningen og hvem der sidder 
med i forummet. Det er vigtigt at kigge på, hvem der repræsenterer FDF i højere grad 
end før.  

- Det handler om at være proaktiv, og det er vi måske ved at lave sådan et forum. Det 
handler også om at kunne vise FDF, og hvis vi har et fælles sted, kan vi være stærkere 
sammen. Hvis vi kigger med alle perspektiver og vinkler, der kan være til stede i sådan 
et forum, så kan vi give et bedre og mere kvalificeret ”svar”.  

- Det er som udgangspunkt er en god ide, men inden man mødes, skal der skrives videre 
på formålet og hvad vi gerne vil have ud af det. 

 
Beslutning 
HB godkendte ikke indstilling A, men arbejder videre på forslaget. Et gennemskrevet formål vil 
blive behandlet på et kommende møde. HB drøftede således ikke indstilling B.  
 
 
2.03 Kommissorium for Trosudvalget B 10 JHK x 
 HB behandler og godkender kommissorium for trosudvalget. 

JHK indledte med at redegøre for tilblivelsen af det nye kommissorie. Det tager udgangspunkt i 
det nuværende kommissorie. Det tages forbehold for at der kan arbejdes med Landslejr og 
eventuelle initiativer, der udspringer af temadebatten om tro og forkyndelse. Kathrine Fischer, 
der er den ene formand for udvalget, deltog på punktet.   
 
Kommentarer  

- Det kan læses som, at hele opgaven ligger hos trosudvalget efter en drøftelse med HB 
– er det korrekt? Intentionen er, at HB eller andre også skal være med til at løfte 
opgaven.   

- Det blev drøftet hvorvidt det er udvalgets opgave at lave forkyndelsesmateriale. Måske 
behøver vi ikke at lave nyt forkyndelsesmateriale, men have mere fokus på samtale om 
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hvordan man forkynder i kredsene. Så lederne får et sprog for, hvordan de forkynder i 
kredsen.   

- Måske der skal tilføjes ”Relevant forkyndelsesmateriale” under arbejdsopgaver i stedet 
for kun forkyndelsesmateriale. Det skal være relevant, og må gerne følge 
samfundstendenserne og strømninger. Det må gerne være mere alsidigt materiale, hvor 
vi kan fortælle, at Gud er i mange grene.   

- Første bullet om at lave materiale, kan også læses som at inspirere til mere end at lave 
konkret materiale.   

- Der eksisterer allerede meget godt materiale, men vi får hele tiden nye ledere, som ikke 
bruger det, som blev lavet en gang. Udvalget kan godt have mandatet til at bestemme, 
hvornår det er tid til at lave nyt materiale.   

- FDF må aldrig holde op med at forny materialet, vi bliver nødt til også at lave nyt som 
følger med tiden.  

- Det blev foreslået at tilføjet en bullet, hvor der står, at trosudvalget kan godt have 
mandat til at deltage på konferencer, som har relevans for FDF og udvalget på vegne af 
HB.   

- Dejligt og spændende at man gerne vil lave forkyndelsesmateriale i samarbejde med 
børn og unge.   

- Spørgsmål til bullet 3 ”Udvalget udvikler indsatser omkring tro, forkyndelse og kirke i 
udviklingsmålene ” – hvordan skal det forstås? Det er en opfordring til at udvalget også 
arbejder med på udviklingsmålene. 

- Udvalget skal have fokus på samtale på tværs af religioner, men det er også vigtigt med 
et ståsted, inden børn og unge kan spejle sig i andet. Udvalget skal have fokus på at 
børn og unge får et kristent ståsted.  

- Under arbejdsopgaver og fjerde sidste bullet kan det læses som, at ambitionen skal 
udvikles på ny, hvilket den ikke skal. Det blev foreslået, at det skal stå på samme 
måde, som i relationsudvalgets kommissorium - ”Samarbejde med FDFs øvrige 
ambitionsudvalg om at vidensdele og udvikle landsforbundet med udgangspunkt i 
ambitions fire ben”.   

- Kathrine Fischer kommenterer, at ønsket er, at udvalget skal udvikle 
didaktiske metoder. Det er ikke intentionen, at der skal være mere 
forkyndelsesmateriale. Hvis det læses anderledes, skal den del af opgaven ændres. 
Tanken er, at det er kredsene der skal udvikle materialet, men i samarbejde med 
udvalget.  

- Kathrine Fischer nævner, at det undrer hende, at samfundsengagementsudvalget står 
direkte i udvalgets kommissorie under en af arbejdsopgaverne. Svaret er, at samme 
indsats også står i samfundsengagementsudvalgets kommissorium, hvor der henvises 
til at samarbejdet om menighedsrådsvalget bør ske i samarbejde mellem de to udvalg, 
fordi der er tale om overlappende temaer.  

- Opklarende spørgsmål til forskellen på, hvad der er et sogn, en menighed og en kirke, 
og hvordan det bruges i teksten?  

- Man kan ikke komme uden om at skrive ind, at man skal arbejde med den lokale kirke.  
- Det blev fremhævet, at det er uhensigtsmæssigt, at vi stadig kalder det formand i 

kommissoriet, når tre ud af fire fra ambitionsudvalgene kalder sig forperson. 
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Ændringer til kommissoriet:   
Der skal være sproglig klarhed om samarbejde med folkekirken, sogn eller menighed.   
Det skal skrives ind, at udvalget skal facilitere samtalen mellem lederne i kredsene  
Fjerde sidste bullet i arbejdsopgaver skal skrives som det står i Relationsudvalgets 
kommissorie.   
Den sidste bullet om udviklingsprocessen med HB skal ændres, så det ikke kan læses som at 
det kun er trosudvalget, der kan løfte opgaven.   
 
Beslutning  
HB godkender indstilling A og udkastet til kommissorium for trosudvalget 2023-2027 med 
overstående ændringer.   
 
 
2.04 Årshjul O 5 JHK x 
 Se opdateret udgave i SharePoint. 

 
JHK nævnte, at der er kommet et par ændringer for at få plads på dagsordenen for oktober til 
studieturen. 
 
2.05 Siden Sidst O 15 JHK  
 Orientering om de væsentligste sager, der har fyldt i FDF siden seneste HB møde. 

 
JHK orienterede:  
 

- Fin sommer - gode meldinger fra sommerlejre, Østrigstur i LD5, Fællessommerlejr og 
Familielejren, som skal have nyt udvalg. 

- Kursuskatalog i disse dage - Kursustilmeldingerne er åbne og tilmeldingerne strømmer 
ind. 

- Seniorfestival - tilmeldingsstatus i dag 831 deltagere. 
- Fuld gang i forskellige inspirationsmaterialer til kredsene. 
- Podcasts om engagerede voksne under titlen Fangst. Bliver streamet af mange. 
- Udbud af udviklingsforløb om engagerede voksne til kredse og netværk. 
- Puslingematerialer - bliver bestilt af mange. 
- Nyt Piltemateriale lanceret af Amelias Eventyrklub (livlig interaktion i Leder til leder). 
- Kredsene har modtaget kredsdata fra kredsundersøgelsen, som flere har kvitteret 

positivt for. 
- Landslotteriet er startet med 124.000 lodsedler ud af 200.000 er sendt afsted.  
- Status på ekstern revision af tipsansøgningen - Fint opstartsmøde med PWC i starten 

af juli, de syntes vi havde rigtig godt styr på vores systemer og medlemsregistreringer, 
svarprocent på over 80% fra ca. 200 medlemmer, 40 kredse udtrukket også fint 
svarprocent og der er der lav fejlrate. Pt. er vi fortrøstningsfulde, men det afhænger 
også lidt af hvad folk har svaret. Vi har en egen stikprøve på 600 medlemmer, og så 
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højt kommer PWC ikke op, så det bliver spændende hvad de finder af fejl og om de kan 
vælte vores og revisors konklusioner om medlemstallet af pinden. 

 
- Naturarbejdsgruppe - de to første formænd har sagt nej tak. Der arbejdes videre med 

formandsnavne. 
- Prisstigning på mærker hov Eventyrsport 6. september fra 10 til 12 kr. 
- Der er arenasamling næste weekend - pt. 16 tilmeldte. 

 
HB tog orienteringen til efterretning. 
 
2.06 Status fra HBs Arbejdsgrupper og 

Kontaktpersoner for Arena 
O 15 HB  

 Mulighed for orienteringer: 
- Rysensteen byggeudvalg 
- Udviklingsmål 
- Arena 
- Medlemsservice 
- Øvrige HB-arbejdsgrupper 
- Samrådet 
- Landsdele 
 

Orienteringer: 
- Kredsstart: Anna Berg redegjorde for, at det er godt at have mere end en medarbejder 

på projektet. Det har også stort betydning geografisk. Der er blevet stiftet fire kredse i 
juni og flere initiativer vil starte hen over efteråret.  

- Rysensteen byggeudvalg: Peter Jeppesen redegjorde for, at det er urealistisk at 
projektet bliver startet i 2024, som ellers var den oprindelig plan. Udvalgene er næsten 
samlet og holder første møde inden for den kommende måneds tid. 

- Arena: Der er arenasamling d. 1.-2. september, hvor de vil drøfte forskellige temaer, 
som hvordan arbejder arenaen med udviklingsmålene og hvordan de kan bruge sociale 
medier. 

- Medlemsservice: SB oplyste, at der arbejdes på at tilpasse medlemsservice til 
udlægshåndtering i stedet for Impensa. Derudover arbejdes der for en ændring, så når 
man melder sig ind, skal man fortælle hvorfra man kender FDF. Der bliver arbejdet på, 
at man kan oprette en fast donation i medlemsservice. 

- Samrådet: Lise Aslak fortalte, at processen om formål og organisering stadig er i gang. 
Der kommer nye medlemmer fra DDS, da de nuværendes mandat er udløbet. Der vil i 
november være den årlige temadag, hvor der er fokus på, hvordan landssamrådet kan 
understøtte lokale samråd. Ellers er forberedelsen til delegeretmøde gået i gang.  

- Landsdele:  
- LD2: har haft heldagsmøde, hvor der er blevet planlagt en masse gode ting.  
- LD4: Der har lige været kredsledermøde. De skal til Østrig til sommer 24 og er i gang 

med planlægningen.  
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- LD5: har været i Østrig.  
- LD6: Har forsøgt at få lederskole op at stå, men det er blevet udskudt et år, da de var 

kommet bagud med planlægningen.   
- LD7: Har det blå akademi for unge og unge voksne denne weekend, der skal vælges nye 

ungdomsrepræsentanter.  
- LD8: Der har været en udviklingsdrøftelse omkring samværsregler på landsdelens 

arrangementer. 
- Der er møde for alle landsdelsledelser i den kommende uge (uge 35) omkring 

ungdomsrepræsentanter, hvor der skal drøftes om de ønsker en bedre praksis.  
 
Kommentarer 
 

- Kredsstart: Hvordan ser det ud ift. målet med de otte nye kredse? Der er fire nye, der 
er tre som forhåbentlig starter op i efteråret, så der er tæt på otte forsøg. Da det mål 
blev sat, var der også regnet med en hel medarbejder mere og flere midler. Ansatte-
kræfterne kan ikke bære mere end de otte forsøg.  

 
HB tog orienteringen til efterretning. 
 
2.07 Halvårsstatus på opgaver og fokus efter 

landsmødet 2022 
O 15 JHK x 

 HB modtager halvårsstatus på opgaver og fokus i FDF til orientering 
 

JHK indledte med at præsentere punktet og lavede nogle få nedslag. Der er tale om de større 
udviklingsprocesser. Dertil kommer alle driftsopgaverne og de faste udviklingsopgaver med 
f.eks. kredse og netværk mv. 
 
Kommentarer 
  

- Kommentar om repræsentationer – Særligt skolernes repræsentation skal vi have fokus 
på.  

- Det er vigtigt at arbejde med arbejdsmiljø og arbejdspres på ledergruppe – vi er 
ansvarlige for at det ikke bliver for voldsomt. Formanden meddelte, at der en løbende 
dialog om dette.  

- Fedt med en bæredygtighedsstrategi– det skal ikke blive en syltekrukke, der skal ikke 
gå to år før der er noget konkret.  

- Kommentar til bæredygtighedsstrategien: Sletten er langt på dette område, som kan 
bruges i andre praksisser også på Rysensteen og lokale kredse.  

 
HB tog orienteringen til efterretning. 
 
2.08 Kalender for 2024 O 10 ABV x 
 Da kalenderen, som HB behandlede i januar var uden andre arrangementer end HBs 

egne møder, vedlægges den aktuelle kalender for FDF 2024 til orientering. 



HB-referat | august 2023  8/19 

  Type 

Tid/m
in 

A
nsvar  

Sagsark 

 
ABV præsenterede kalenderen og de få ændringer, der var kommet siden sidst. Arenadøgn i 
2024 er blevet rykket siden sidste år og DUFs delegeretmøde er blevet skrevet ind.  
 
Kommentarer 

- Der blev spurgt til muligheden for, at der bliver seniorfestival i 2024. Det blev nævnt, at 
der har været seniorfestival to år i streg, og ABV er løbende i dialog med udvalget og 
skolen om muligheden for at lave seniorfestival 2024. Beslutningen vil blive truffet 
efter, at arrangementet er afholdt i september. Det vil være godt for FDF, at der er et 
seniorarrangement hvert år - dog behøver det ikke at være seniorfestival.  

- Der blev spurgt til, hvis der skal være et seniorevent hvert år, gælder det også 
seniorvæbnere? Og vil man gøre det samlet som på seniorfestival? Tanken er, at det 
skal være hver for sig.  

- Det blev nævnt, at HB-mødet i marts er på Sletten, hvor Landsdelsledelserne bliver 
inviteret. Dog har Højskolen budt sig til. Der bliver arbejdet videre med, om der kan 
arrangeres et højskoledøgn på højskolen sammen med HB, landsdelsledelsen og arena. 
Overskriften til den samling kan være udviklingsmål 25-26. De indledende drøftelser om 
det er på næste møde.  

- Der blev spurgt til, om HB skal besøge Tommerup Efterskole. Det kunne give værdi at 
have HB-møde der snarligt. Det bliver drøftet i FU.  

- Sofie melder afbud til mødet i marts og maj pga. sine forpligtelser som 
ungdomsdelegat.   

- Der kom en opfordring til at HB medlemmere deltager på fordybelseskonference 
’krydsfelt’. Det er derfor vigtigt, at indbydelsen kommer ud tidsnok.  

- Der er bestyrelseskonference med skoleforum den 3. februar, det er skolernes møde 
med FDF og ikke kun med hinanden. Det vil klæde os, at der er flere fra HB, når 
skolerne stiller med hele bestyrelser.  
 

HB tog orienteringen til efterretning. 
 
2.09 Landslejr 2026 - drøftelse om frivillighed D 45 ABV x 
 HB drøfter vilkår og rammer for frivillige på landslejren 2026. 

 
ABV orienterede om punktet og processen for drøftelsen. 
 
Følgende tre emner blev drøftet: 
  

1. Lidt om Engagement.  
2. Roller og opgaver for voksne på landslejr.  
3. Flere frivillige, hvordan? 

 
Kort opsamling fra de to grupper:  

- Flere der yder en indsats, har ikke en opfattelse af, at de er medarbejdere på LL. Ift. 
roller og opgaver kan det være centralt at snakke om at give medarbejdere forskellige 
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navne, og om det har en værdi. På denne landslejr snakkede en del medarbejdere om 
længden af lejren. Gruppen vendte også kort, hvad HR-niveauet skal være på lejren. 
Hvor gode er vi til at pleje vores medarbejdere på lejr? Drøftede yderligere, at man kan 
overveje at tilpasse ambitionsniveauet på LL, så det passer med den mængde frivillige 
der er til rådighed, i stedet for at gøre det omvendt. Der var en længere samtale 
omkring pris. Gruppen havde også drøftet om vi i FDF er gearet til at have frivillige med, 
som ikke er FDFere.  

- Udover titler, som er meget internt, drøftede gruppen den differencerede lejrlængde – 
den bør være et tilvalg, også i forhold til prisen. Derudover drøftede gruppen, om prisen 
skal afspejle engagement. Videre drøftede de, om vi skal bruge frivilligbanker eller lign., 
hvis vi mangler frivillige, og hertil om vi overhovedet mangler frivillige. Burde FDF være i 
stand til afholde lejr med de kræfter vi har? Det giver god mening, at hvis vi skal have 
flere med, så skal vi se på vores sprogbrug – men både børn og voksne er frivillige, så 
det kan være svært at bruge ”frivillige voksne” ift. pædagogik og FDFs navn.  

 
 
HB drøftede vilkår og rammer for frivillige på landslejren 2026. 
 
2.10 Strukturevaluering - kommissorium for 

tænketank for kredsstruktur 
B 20 JHK x 

 HB behandler og godkender kommissorium for tænketank for kredsstruktur. 
Tænketankens formand Dennis Jim Frederiksen deltager online i behandlingen. 
 

Dorte Fog bød velkommen til Dennis Jim Frederiksen og takkede ham for at deltage på 
punktet og takkede ham for at sige ja til opgaven som formand. JHK indledte med at 
præsentere processen frem til mødet i dag og arbejdet med udkastet. Dennis Jim Frederiksen 
præsenterede kort sin motivation for formandskabet, og tankerne omkring hvad tænketankens 
arbejde er.  
 
Inden behandlingen af kommissoriet, havde Dennis et par ting han ville lytte efter i HB-
behandlingen:   

- Hvordan taler I om det i HB?  
- Hvad skal tænketanken kunne? Hvad kendetegner det gode materiale, som er 

anvendeligt for HB?  
 

Kommentarer til kommissoriet 
- Det blev nævnt, at det er fint at være opmærksom på både struktur og kultur. Det er 

nemt at ændre på struktur, men sværere at ændre på kultur. Det kan være et 
opmærksomhedspunkt, særligt i forummerne og netværkene. Det er ikke en bekymring, 
men det er vigtig at sige højt.  

- Det blev foreslået også at have fokus på driftsstruktur. 
- Ift. størrelse på kredsen – hvordan kan man både skalere ned og op godt? Det er 

spændende at blive klogere på det.  
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- Kassererfunktion på tværs af flere kredse, om man skal have støtteforeninger med ind, 
da nogle foreninger har flere foreninger i sin nærhed.  

- Der spørges ind til, hvad menes med betænkninger? Der blev svaret, at det er blevet 
diskuteret meget, hvad det skal kaldes. Formålet med og ønskerne til dokumentet 
fremgår af kommissoriet. 

- Til output: Det fungerer godt at komme med opsummerende hovedpunkter, så man får 
fremhævet essensen og de særlige opmærksomhedspunkter. Tænketanken må gerne 
komme med anbefalinger til HB. 

- En kommentar til temaet om netværk, hvor det blev nævnt, at netværkene kan 
understøtte hinanden, når kredse er på vej ned - men kan netværkene blive endnu 
stærkere til at redde kredse, som ellers bliver lukket.   

- Temaerne er rigtige fine. Frivillighed er en af de vigtige. Det er spot on. Det er vigtigt at 
få det ind i. Det er en forandring for at fremtidssikre og ikke kun forandringer for 
forandringernes skyld  

- Kommentar til bestyrelsesnetværk: Er bekymret for det punkt, hvis det får for meget 
fokus. Den er fejlplaceret ift. afprøvning. Det skal ikke være en del af tænketankens 
ansvar, men kan godt være en anbefaling. Det er ikke nødvendigvis dem som sidder i 
tænketanken, der skal afprøve og udføre, men samle op på erfaringerne. Tænketanken 
skal have fri tænkning og ikke være bundet af den slags eksperimenter.  

- Kommentar til tema om rammevilkår: Det mangler, DUF, folkeoplysningsloven, det skal 
være et tema, men uden at udfordre det. Det skal være noget vi skal forholde os til, 
men ikke, at det er noget vi skal ændre eller give anbefalinger omkring.  

- Det blev drøftet om HB-medlemmer kan sidde med og hvor mange, der kan sidde med. 
Når processen kører så langt, kan det være relevant, at der sidder flere fra HB, men 
ikke på bekostning af andre der skal ind i rummet.  

- Det kan være relevant at kigge på, hvad nye kredse kan byde ind med.  
- Ressourcepunktet: Hvor mange ansatte ressourcer går til opgaven? 

Forbundssekretæren der har opgaven, har en lille andel allokeret til denne 
arbejdsindsats.   

- Lise Aslak, Kim Koch Rasmussen og Lene Thanild meldte sig til at sidde med fra HB 
 

Opsamlende kommentarer fra Dennis:  
- Tænker bestyrelsesnetværket som et sidearbejde. Det er noget man gerne vil prøve og 

som passede ind. Det skal ikke være et centralt arbejde. Er rolig ved, at hvis det er på 
vej til eksistere, så kan det fint høre ind under her.  

- Kultur har meget betydning, det et forsat fokuspunkt at få det indrammet nok.   
- Det blev nævnt, at arbejdet ikke bliver en kulturanalyse, men at det selvfølgelig vil være 

til stede.  
- Temadage kan være et sted at prøve ting af. Det kan være bredere både i HB eller 

andre steder.  
 
Beslutning 
HB fulgte indstilling A og godkendte kommissoriet for Tænketank for kredsstruktur med 
overstående kommentar. 
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HB fulgte indstilling B og besluttede at Lise Aslak, Kim Koch Rasmussen og Lene Thanild fra 
HB deltager i arbejdet. 
 
2.11 Status på hjemmesideprojekt O 20 ABV x 
 HB får en intro til projekts formål og rammer, herunder en projektplan og 

opsummering af initiativer hidtil. 
 

ABV gav en status for hjemmesideprojektet. Det handler om FDF.dk, kredsCMS 
(kredshjemmesider) og en platform for aktiviteter. Tidsplanen for de to første hjemmesider 
løber pt. frem til ultimo marts 2024. Der er fokus på, hvad hjemmesiderne skal bruges til og 
hvad vi gerne vil stille til rådighed både til medlemmer og potentielle medlemmer. Tanken er, 
at der skal frivillige indover og hjælpe med platformen for aktiviteter.  
 
Kommentarer 

- Dejligt at legedatabasen er tænkt ind.  
- Det giver god mening at ændre kredsCMS, så medlemsservice og kredsCMS kan 

opdateres samtidigt og tale sammen. Hertil må der også gerne tænkes på en god 
løsning for, hvordan kalenderen også skal virke i det. Det skal være så simpelt for 
kredsene, som muligt.  

- Der blev spurgt ind til målgruppe og til forældre, som søger efter aktiviteter, men ikke 
er potentielle medlemmer - er det meningen, at de stadig kan blive inspireret af vores 
materiale? Det er ikke planen, at legedatabasen forsvinder. Den skal stadig være 
offentlig.  

- Der skal være fokus på den gode overgang fra det ene til det andet ift. 
aktivitetsdatabaserne.  

 
HB tog orienteringen til efterretning. 
 
2.12 Politik for mærker ud over de officielle mærker B 15 JHK x 
 HB behandler oplæg til retningslinjer for produktion og markedsføring af mærker, der 

ligger ud over de officielle mærkestrenge, som mærkeudvalget har ansvaret for. 
 
Dorte Fog indledte med, at indstilling B frafalder i sin oprindelige form, da jubilæumsstjerne er 
indført efter en landsmødebeslutning i 1994.  
 
Kommentarer til jubilæumsstjernerne 

- Den er en anerkendelse af langvarigt engagement, som har høj værdi for nogle. 
- Vi kan give mærkeudvalget mulighed for at arbejde videre med jubilæumsstjernen og en 

evt. LM-beslutning. 
- Hvis vi har dem, skal vi også gøre reklame for dem. 
- Mærker/perler er umiddelbart en billigere løsning, som kan indeholde samme 

påskønnelse. 
- At nogle ikke giver dem, er ikke et argument for at skulle afskaffe dem. Der er andre, 

der bruger dem. 
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Kommentarer til mærkepolitik 

- Hvad er formålet med at have en mærkepolitik? Politiken kan jo godt være, at det vil vi 
ikke gøre noget ved. Vi skal beslutte os for, hvad vi vil producere gennem udvalg. 

- God mindelig løsning i den fremlagte politik – vi skal ikke opbygge et stort kontrolorgan 
omkring mærkeproduktion. 

- En løsning kunne være: Open call ift. mulige mærker, hvor man kan 
interessetilkendegive. 

- Mærkerne håndteres i et samarbejde mellem mærkeudvalget og Eventyrsport. 
 
Beslutning 
HB fulgte indstilling A og drøftede emnet og godkendte den fremlagte interne mærkepolitik. 
Indstilling B frafaldet jf. Dorte Fog indledning. HB drøftede i stedet om der skal arbejdes for en 
anden retning for jubilæumsstjernerne, hvilket der ikke er stemning for.  
  
2.13 Nyt internationalt projekt efter Globus B 20 JHK x 
 HB godkender procesoplæg og rammer for nedsættelsen af en arbejdsgruppe, der skal 

arbejde på et fremtidigt internationalt projekt i FDF. 
 

JHK indledte med at fortælle om processen og rammerne for nedsættelse af en 
arbejdsgruppe. Det blev pointeret, at HB beslutter valg af partner og godkender endeligt 
projekt, men at der er brug for et procesmandat fra HB. 
 
Kommentarer 

- Silkeborg Højskole vil gerne være aktiv medspiller i FDFs internationale projekt. 
- Opmærksomhed på, at projektet skal være tydeligt for kredsene, så de kan omsætte 

det på møder. Et kredsfokus er vigtigt.  
- Flere skal opleve projektet på tæt hold. Opmærksomhed på klimaaftryk ved fx at rejse 

med fly til destinationen – kan forsvares ved at vi tager viden og handling med hjem. 
- Kunne det være en mulighed med stærkere børnefokus igennem strategisk samarbejde 

med nogle, der er bedre til det børnerettede (fx Red Barnet, PlanBørnefonden) 
- FDF har traditionelt vekslet mellem FKN og Danmission, de matcher vores værdier (af 

europæiske lande har FKN Ukraine og Danmark, mens Danmission opererer i Danmark - 
så det ville være givet på forhånd. Hvis vi går videre med dem, kunne det være uden for 
Europa). 

- Vores kristne værdier er under pres – der er meget få organisationer, der har 
internationale projekter med dét som formål. Vi har et ansvar for at løfte den 
dagsorden i børnehøjde. 

- Det bør måske ikke være hele projektgruppen, der rejser ud, men derimod nogle, der er 
forankret andre steder i FDF, så projektet bredes ud. 

- Det er oplagt at bruge verdensmål som pædagogisk ramme. 
- Vi kan arbejde med at påvirke en evt. samarbejdspartner til større børnefokus eller 

verdensmålsfokus. 
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- Det var en drøftelse om overgangsperiode mellem de to projekter. Det skal nok gå med 
det ‘gap’, vi har nu, inden næste internationale projekt startes, men det er 
uhensigtsmæssigt. 

- Oplysningsindsatsen i Danmark har stor værdi. 
- Opmærksomhed på, hvordan vi kan gøre en reel forskel der, hvor vi engagerer os. 
- Fokus på formidling af projektet i børnehøjde. Det voksenrettede skal nok blive 

udformet af andre. 
- Det handler om at få ambassadører, der kan vende hjem og inspirere andre. 
- Fokus på hvor mange fra det eksisterende GLOBUS-arbejde, der skal sidde med i 

arbejdsgruppen. 
- Er der nogle europæiske lande, der kunne være oplagte som fokusland gennem 

samarbejdsorganisationer 
- Kunne GLOBUS være navnet på fremtidige projekter og organiseringen overføres - så vi 

ikke skal starte helt fra bunden med ny branding, hver gang vi får et nyt internationalt 
projekt? 

- Godt med fokus på kirkelige samarbejdspartnere 
- Ukraine kunne på sigt være et muligt fokusland, men måske ikke nu mens der er krig. 
- Opmærksomhed på om vi gennem kirkelige samarbejder risikerer at poste penge i 

dagsordener, der modarbejder frie værdier. 
- Opmærksomhed på ressourceforbrug/CO2-aftryk i projektet 

 
Navne til arbejdsgruppen fra HB: 

- Christian Bjerre 
- Martin Bo Hermansen 
- Lise Aslak 

 
Beslutning 
HB fulgte indstilling A og kom med ovenstående input til arbejdsbeskrivelsen for 
arbejdsgruppens arbejde. HB fulgte indstilling B og kom med ovenstående input til retningen 
for et kommende internationalt projekt. HB valgte iht. indstilling C Christian, Martin og Lise fra 
HB til arbejdsgruppen. 
 
Lørdag kl. 12.45 
2.14 Temadebat med Relationsudvalget D 60 JHK x 
 HB modtager en mundtlig status fra relationsudvalget samt drøfter aktuelle temaer 

med relevans for udvalgets videre arbejde, herunder FDFs pædagogik, FDFs styrker og 
svagheder i relation til den aktuelle debat om børn og unges trivsel og mistrivsel, 
voksne 
 

Dorte Fog indledte med at byde velkommen til Heidi Bak, der som formand for 
relationsudvalget selv ledte drøftelsen. Hun indledte kort med en status fra udvalget og hvad 
udvalget arbejder med i øjeblikket.  
 
Status 
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- Udvalget består af fem medlemmer, hvilket i øjeblikket er rigtig fint. De er geografisk 
spredt og bredt fordelt i alder.  

- Der bliver arbejder med at medlemmerne skal turde mene noget, hvilket har været 
svært. Tænk nu, hvis de sagde noget som ikke var FDF, derfor har Heidi fokus på at 
styrke det. Usikkerheden er også et tegn på, at der mangler noget at stå på. Der bliver 
læst og brugt faglitteratur og undersøgelser på feltet.  

- Udvalget er optaget af trivsel og inklusion, at fjerne skam om at have møder som ikke 
lykkes. Balancen mellem at reflektere det vi gør og blot at være til stede.  

- Kredse vil gerne have FORM-oplæg.  
- Et ønske om større samarbejde med kurserne.  
- Der er fokus på at omsætte al den viden vi er i gang med at samle. 
- Udvalget har været på lederskoler med modulet ”pædagogiske tips og tricks der virker” 

– Det er efterspurgt. Det sydede af debat – lederen har fokus på børnene, når tingene 
ikke fungerer. Det er en tematik, som ligger hos udvalget.  

- Der er god og positiv energi ved at lade dem tænke på en voksen, de har haft en god 
relation til. Det giver en selvtillid. Blive ved med at dyrke, hvem det er vi henter 
inspiration fra.  

- Skam – vi skal fjerne skammen når man eksempelvis kommer til at råbe. Man skal ikke 
råbe, men hvis man kommer til det, så skal man ikke skamme sig. Ledere der siger, der 
ikke er tid til at snakke om det, eller der ikke er tid til at børnene er faldet til ro – en 
misforståelse.  

- Frirummet skal tales mere frem. Vi er fri fra målbarhed – vi vil noget med børn og 
unge, men ingen siger, at vi skal nå det inden for et tidsaspekt.  

- En kort bemærkning omkring sociale medier fjerner mellemrum.  
- Udvalget vil gerne have fokus på sociale medier og hvordan det påvirkning relationer i 

FDF.  
 
Kommentarer  

- Det lyder spændende – den måde I er sammensat på, lyder rigtig og god. Lyder til at 
være i en proces og et godt sted.  

- Medlemmerne i udvalget ligner hinanden med uddannelse. Der har tidligere været fokus 
på, at alle skal kunne formidle det pædagogiske i FDF, ”tømrerpædagogik”. Det er et 
ønske, at der kommer nogle ind i udvalget, som ikke er gennemsyret af en pædagogisk 
faglighed.  

- Der er noget omkring individualisering og fællesskab. Et fælles tredje. Kan vi lægge en 
anden diskurs, det må vi tro på vi kan.  

- På folkemøde var der en debat om frirum, hvor mellemrummet blev nævnt - måske 
skal vi snakke om mellemrummet. Frirum kan være et svært ord i sig selv. Man kan 
bruge mellemrum aktivt, måske vi skal arbejde med det. Sætte det i en FDF-kontekst - 
hvordan kan alle slappe af i andre rum, når mellemrummene er væk.  

- Gåturen fra aktivitet til aktivitet– der opstår noget andet, som ikke kan opstå andre 
steder. Noget man godt kunne dyrke og være mere opmærksom på både overfor børn 
og voksne  
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- Ikke er så gode til at huske mellemrummene på ugentlige møder, men det er vi gode til 
på lejre – siesta-kulturen. Det er ikke nødvendigvis der telefonen kommer frem.  

- Fritid er også nævnt i mange LL- evalueringer, hvor der efterspørges mere af det. 
- Oplever at børnene ikke er vant til at have det rum, og derfor står børnene nogle gange 

og ved ikke hvad de skal gøre af sig selv.  
- Pausetid skal øves – skal som sådan ikke planlægges, men huskes, at det er noget vi 

ikke er vant til.  
 
Heidi Bak gennemgik pointer fra bogen ”fællesskabet i ungdomslivet” og præsenterede fire 
tendenser, der er værd for FDF at se nærmere på.  
 
Fællesskaber i ungdomslivet  

- Fire tendenser, vi skal være opmærksomme på ift. fællesskab:  
- overgange: når man skifter arenaer alle steder. Man får nye rettigheder. Det kan være 
fedt for nogen, for andre kan det være stressfyldt og konfliktfyldt for dem som synes 
det er svært at lande i noget nyt. Man tager sin erfaring med fra det ene til det nye. Fra 
væbner til seniorvæbner. Det er både de gode og dårlige erfaring. Unge har ulige 
forudsætninger for at træde ind i fællesskab – fx hvis de skal på kursus.  
- tydelige idealer for det gode fællesskab: en bestemt status, en stil der skal være den 
rigtig, man skal gøre noget sammen, oplever at hvis man ikke lever op til det, så er 
dommen ret hård. Det betyder, at idealet har de med sig fra andre arenaer, og tænker 
derfor fællesskab skal se sådan ud 
- forskellige fællesskabsformer: Køn, politisk overbevisning, de løse forbindelser, nogle 
synes det er nemt andre kan ikke, men det kan også være forvirring om præmissen for 
fællesskabet. Der bliver peget på at de unge kan tro at det er de samme koder, som 
gælder i alle fællesskaber/grupper. Det er svært at omkode og det kræver energi, så 
hvis man allerede mistrives, så er det svært at ændre og træde ind i et nyt fællesskab. 
Den bedste ven: sådan en skal man have, mange peger på at sådan har de ikke, og har 
aldrig haft det. Grupperne er blevet mere arbejdskrævende at være i end hidtil, og 
derfor er der ikke tid til at dyrke de nære relationer.  
- Position: det er svært – de unge er på overarbejde uanset hvilken position de står i.  

 
Hvad stiller det af krav for voksne med noget på hjerte?  

 
Kommentarer 

- Hvilke krav stiller vi til voksne med noget på hjerte? Hvad kan man gøre og hvad kan 
forvente? Det er måske et krav at kunne reflektere over, hvordan man selv indgår i 
relationer?  

- At tage del i de unges trivsel, vil tage ansvar – noget vi allerede gør.  
- Hierarkier, hvordan vi som ledere kan sætte det i spil – en aktiv handling at sætte ”det 

rigtige hold”. Mistrivsel vs. Sociale medier – det er mediernes skyld, medierne kan være 
en del af løsning. Det giver forskellige løsninger og muligheder.  
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- Som voksen leder i FDF, er man er en naturlig del af fællesskab, ikke blot en der kigger 
på. Børn og unge har brug for voksne til at regulere sig op ad. Hvis der ikke er nok 
voksne, regulerer de sig op ad hinanden/selv – De voksne skal være tilgængelige.   

- Bevidsthed hos lederen, at børn og unge har forskellige forudsætninger for at træde ind 
i fællesskabet. Når unge har travlt med at positionere sig i fællesskab, kan det være en 
fordel at lederen rammesætter fællesskab for at tage noget af presset fra de unge.  

- Ensomhedsfølelsen kan opstå mange steder – hvilken rolle har vi der, som voksen. Det 
er også en opgave at gøre os tilgængelige for alle. Den stærke siesta-tradition, hvem er 
voksen og samtalepartner i det rum?  

 
Drøftelsen med HB og Heidi Bak gav en god snak omkring, hvad der kan være relevant at 
arbejde videre med i udvalget. Her kom drøftelsen bl.a. ind på, at kredsene og lederne skal 
blive klædt på til at kunne skabe rum (frirum og mellemrum) for børn og unge både på 
møderne og på lejre. Det er vigtigt at se på de fire tendenser, som er en væsentlig faktor for 
om unge mistrives i vores arbejde. Pædagogikken skal udover rampen og ud at leve i kredsene i 
højere grad end den gør nu. Udvalget har HBs fulde opbakning til at gå videre med det arbejde.   
 
HB tog orienteringen til efterretning og deltog i dialogen med relationsudvalget. 
 
2.15 Kvartalsopfølgning Q2 O 25 SB x 
 HB modtager kvartalsopfølgning for Q2, samt status på likviditet til orientering. 

 
DF startede med at informere, at tallene for 2024 først vil drøftes på næste HB-møde.  
 
SB indledte punktet og præsenterede kvartalsopfølgning og budgetopfølgning.  
Vi har fået en midlertidig udvidelse af kassekreditten af banken på 10 mio. Den overordnede 
drift løber rundt. De investeringer vi har valgt at foretage i eksempelvis servicebygningen på 
Sletten, kredsstartsprojektet, nyt medlemssystem og lignende er ikke finansieret af andet end 
det vi har i kassen, og derfor falder likviditeten.  
 
Det er centralt, at vi husker det hele tiden har været planen at investere os ud af økonomiske 
udfordringer. Det har vi gjort med åbne øjne og vi har fra starten beskrevet, at det kræver 
stram likviditetsstyring. 
 
Banken er tryg ved det, vi laver. 
 
Kommentarer 

- Tyder på, at vi skal arbejde strategisk likviditetsstyring, så det måske kan udjævnes lidt. 
Fint at få et lidt mere langsigtet blik på det.  

- Afregningen fra 55nord – hvornår er den synlig? Det går først til at tilbagebetale gæld i 
forlaget.  

- Interessen om bygningen i Taulov? Der har været lidt, men ikke meget. 
- Tak for at beskrive økonomi pædagogisk og forståeligt. Har været en overvejelse ved FU, 

så alle kan følge med og forstå, hvad der sker. Dejligt med et skriv som nuancerer.   
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Budget for medier 
ABV indledte punktet og præsenterede nedslag i budgettet.  
 
Kommentarer 

- Vi har ændret på formatet ift. sociale medier og hvis vi gerne vil satse på den nye 
SoMe-strategi, så er det ærgerligt at pengene bliver flyttet derfra. Der bliver stadig 
arbejde for unge på SoMe, men for færre penge. 

- Indsatsen for unge på sociale medier er i gang men blev bremset af os ved 
beslutningen om, at vi ikke længere skulle agere på TikTok. Vi kan ikke nå at bruge så 
mange penge i 2023, men ønsker at der afsættes et stort beløb i 2024, så der kan 
bakkes op om en stor indsats i 2024.  

- De stigninger vi ser ved forsendelse – er de blivende?  Priserne på forsendelse er 
undersøgt hos flere firmaer, og det kan formentlig ikke gøres meget billigere og derfor 
vil stigningen for forsendelse være det samme for 2024.  

- Det er helt fint indspark – så helst at lederen udkom digitalt. Det er dejligt at den 
kommer ud fysisk, men hvis vi mangler ressourcer, kunne det være noget at se ind i. 

- Derfor er det ikke nu vi skal ændre det med Lederen, men tidligst fra 2024. Vi kigger 
ind i ændringer for lederen i fra 24. 

- Tallene for layout og kursuskatalog er iøjnefaldende – dem kommer vi til at kigge på. 
- Er der et tal på, hvor mange der har fravalgt Lederen fysisk? Det er måske ikke lige nu, 

at det er smart at skære ned på bladene, når vi lige har lavet medieomlægningen. Det 
kan give bagslag.  

- Det er vigtigt, at vi har det oprindelig budget med, når tallene for 2024 bliver fremlagt i 
regnskaberne.  

 
Beslutning  
HB fulgte indstilling A og tog orienteringen til efterretning.  
HB fulgte indstilling B og godkendte revisionen af mediebudgettet som fremlagt. 
 
2.16 Salg af grund ved Virklund B 5 PJ x 
 Godkendelse af evt. salg af Paradisvejen 92 i Virklund. 

 
PJ indledte punktet og præsenterede processen fra sidste HB-møde til nu.  
 
Kommentarer 

- Kan det stige i pris? Nej, det er ikke realistisk – det kan ikke være andet en skov. 
Statsskoven er køberen og er interesseret.   

- En kommentar om at kilmaskovsfonden måske kan være interesseret?  
 

Beslutning 
HB fulgte indstilling A og godkendte, at Paradisvejen 92, 8600 Silkeborg kan udbydes til den 
fastsatte pris.  
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2.17 Finansiering af forprojekt vedr. nyt Limbjerg D 10 PJ/JHK x 
 HB drøfter muligheden for finansiering af forprojekt vedr. "Limbjerg" - et nyt 

naturlegecenter. 
 

Dorte Fog indledte med at dette punkt er blevet drøftet i FU, og som resultat af det, mener 
man, at HB ikke kan tage stilling til det nu, men at det først kan behandles, når der er det 
fulde overblik over likviditeten.   
 
Beslutning 
 
HB fulgte ikke indstillingen, men besluttede at forprojektet vil blive behandlet, når HB har det 
fulde overblik over likviditeten i 2024 samt den kortsigtede finansiering af forprojektet.  
  
2.18 Årsregnskab for Medlemsservice I/S O 5 SB x 
 HB modtager årsregnskab 2022 for Medlemsservice til orientering 

 
SB præsenterede kort årsregnskabet.  
 
HB tog orienteringen til efterretning. 
 
2.19 Procedurer for sammenlægning af kredse D 30 ABV/SB x 
 HB drøfter de fremlagte ændringer for procedurer for en sammenlægning af to kredse 

 
Punktet udgik grundet manglede forberedelsestid.   
 
2.20 Udviklingsmål "Engagerede voksne" - drøftelse 

om lederbegrebet i FDF 
D 45 ABV x 

 HB skal debattere roller, begreber og engagementsforståelse for frivillige i FDF- i 
forlængelse af udviklingsmålet om engagerede voksne. 
 

ABV indledte punktet og præsenterede processen for drøftelsen og øvelserne.  
 
HB blev præsenteret for at par af de metoder, som er en del af forløbet ”engageret voksne”. 
De drøftede engagement i kredsene og hvordan det kan være relevant at se nærmere på 
kredsens fødekæde, hvis man skal rekruttere flere voksne ind i kredsen. Hertil blev de 
præsenteret for, hvad kredsene i kredsundersøgelsen, har svaret ift. hvilke roller de har i 
kredsen.  
 
3.0 Faste punkter     
3.1 Referat fra seneste FU-møde O 10 SB x 
 Referat fra møde i forretningsudvalget den 8. august 2023 er vedlagt som bilag. 

 
HB tog referatet til efterretning. 
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3.2 Opsamling på dette HB-møde D 10 DF  
 Opsamling og afrunding på dette HB-møde. Mulighed for at alle afslutter mødet på en 

god måde. Mulighed for at byde ind med forhold og obspunkter omkring mødet. 
Punktet behandles indledningsvis uden ansatte. 
 

Mødet er gået fint. Lidt svært med opgaverne der er gemt i bilagene. Dem kan vi godt 
kommunikere lidt tydeligere måske i mailen fredag aften. 
Hvis vi skal have ekstra forberedelse oveni skal det være et add on ift. hvad man kan klare til 
mødet.  
 
3.3 Næste møde B 10 JHK  
 Opsamling på dette HB-møde med nedslag på emner i bilag og årshjulet med henblik 

på næste HB-møde. Derudover kort status på arbejdet med studieturen frem mod 
næste møde. 
 

Næste HB-møde er en planlagt studietur til Belgien fra fredag til søndag. Program følger. 
 
3.4 Eventuelt O 10   
  

- Der er reception for Niels som afgående forstander på KE - Sofie, Martin (og måske 
Kim) deltager i receptionen.  

- Sofie Larsen har mødtes med en af stifterne fra FPF – måske skal vi gøre noget, for at 
få den del af historien skrevet ned. Der findes ikke særligt meget fysisk materiale, 
hvilket også ærgrer museet. Det bliver der arbejdet videre med.  

 
 
 

 


